
www.sharghdaily.com دوشنبه۷
۲۵  فروردین  ۱۴۰۴

سال بیست ویکم      شماره ۵۰۸۴ فن زیفن زی
کتابخانه

ماست؟آیا فناوری باعث بهرو زی 
وقتــی صحبت 
می شود،  فناوری  از 
به راحتی  بســیاری 
زندگی  آســایش  و 
اشــاره می کننــد و 
نگاه  هــم  برخــی 

بدبینانــه ای به آن دارند که بیشــتر جنبه 
فرهنگی و اجتماعی و گاه ســلامت دارد. 
در هر صــورت، آیا فنــاوری جهانی بهتر 
برای ما ساخته اســت یا مضراتش بیشتر 
از فوایدش اســت؟ در کتابی به نام «نزاع 
هزارســاله ما بر ســر فناوری و بهروزی»، 
نوشــته دو اقتصــاددان برجســته یعنی 
دارون عجم اوغلو و ســایمون جانســون، 
سعی شــده به این سؤال پاسخ داده  شود. 
دارون عجم اوغلو، نویســنده  کتاب «چرا 
ملت ها شکســت می خورند» و پژوهشگر 
حوزه اقتصاد و ســایمون جانسون، مؤلف 
کتاب «۱۳  بانکدار» در این کتاب از فناوری، 

بهروزی و اقتصاد می گویند.
در کتاب نزاع هزار ساله ما بر سر فناوری 
و بهروزی، نویســندگان با روایتی جذاب و 
مبتنی بر شــواهد تاریخی، نشان می دهند  
چگونه پیشــرفت های فناورانــه، همواره 
بــا چالش هــا و تضادهایی همــراه بوده 
است. نویســندگان نشان می دهند  چگونه 
نوآوری ها می توانند محرک رشد اقتصادی، 
افزایش ســطح زندگی و بهبود سلامت و 
آموزش باشند. کتاب به بررسی چگونگی 
تشــدید نابرابری ها توســط نوآوری ها، از 
جملــه از طریــق جابه جایی مشــاغل و 
تمرکز ثروت در دســتان عــده ای معدود 
می پردازد. همچنین کتاب بر اهمیت نقش 
دولــت در هدایــت نوآوری ها به ســمت 
منافع عمومــی و کاهش پیامدهای منفی 
آن تأکید می کند. نویســندگان از شــواهد 
و داده هــای متعدد تاریخی بــرای اثبات 
ادعاهای خود استفاده می کنند. کتاب نزاع 
هزارساله ما بر سر فناوری و بهروزی، اثری 
ارزشمند و ضروری برای درک دنیای امروز 
و چالش های پیش روی بشــریت در عصر 

نوآوری های فناورانه است.
ما در این کتــاب می خوانیم که با وجود 
تمــام خوش بینی ها نســبت به فنــاوری و 
تمام آنچه  بیل گیتس، ایلان ماسک یا حتی 
اســتیو جابز وعده دادنــد و در واقع جهان 
ما تحت  تلقین خوش بینی آنها نســبت به 
فناوری قرار گرفته اســت، امــا تاریخ هزار 
ســال گذشــته، مملو از اختراعات جدیدی 
اســت که به هیچ وجه موجــب بهروزیِ به 
اشتراک گذاشته شده (عمومی) نشدند. مانند 
اینکه در اوایل انقلاب صنعتی کارخانجات 
نســاجی بریتانیــا بــرای شــماری معدود 
ثروت های افسانه ای رقم زدند، ولی تا نزدیک 
به صدسال درآمد کارگران را افزایش ندادند، 
بلکه بــه  عکــس، همان طور کــه کارگران 
نساجی دریافتند، ساعات کارشان طولانی تر 

هم شد.
دارون عجم اوغلو و سایمون جانسون 
در این کتاب با بیان اینکه امروزه دقیقا جا 
پای بریتانیای ۲۵۰ ســال پیش می گذاریم، 
آورده انــد: «خبر خــوب آنکــه ابزارهایی 
باورنکردنــی در اختیــار داریــم، از جمله 
 ،(MRI) تصویربرداری تشدید مغناطیسی
روبات  هــای   ،mRNQA واکســن های 
صنعتــی، اینترنــت، قــدرت محاســباتی 
فوق العــاده و حجم عظیمــی از داده ها 
درمــورد چیزهایی که قبلا می توانســتیم 
اندازه بگیریم. ما می توانیم این نوآوری ها 
را بــرای حــل مشــکلات واقعی مــان به 
خدمــت بگیریــم، منتهــا به شــرطی که 
ایــن قابلیت های شــکوهمند بر کمک به 
انسان ها متمرکز شود، ولی در حال حاضر 

در این مسیر پیش نمی رویم».
آنهــا هــدف از نوشــتن این کتــاب را 
این گونه بیان می کنند که پیشــرفت هرگز 
امــری خودبه خودی نیســت. ایــن روزها 
«پیشــرفت» مجددا در حــال پروار کردن 
و  کارســالاران  از  کوچــک  گروهــی 
سرمایه گذاران اســت؛ در حالی  که بیشتر 
مردم را از رمق می انــدازد و نفع ناچیزی 

عایدشان می کند.
ایــن نویســندگان اعتقاد دارند مســیر 
تکنولوژی یک بار پیش تر و چه بسا ممکن 
اســت دوباره هم تحت کنتــرل قرار گیرد. 
نیم قرن  محاســباتیِ  عظیم  پیشرفت های 
گذشــته می تواند به ابزارهایــی قدرتمند 
و دموکراتیــک تبدیــل شــود، امــا نه اگر 
اتخاذِ تصمیمــات مهم، فقــط در اختیار 
رهبــران چند غــول فناوری باقــی بماند. 
این کتاب توســط علیرضا بهشتی شیرازی 
و محمدرضا فرهادی پور ترجمه شــده و 
نشــر روزنه در ۴۸۶ صفحه منتشــر کرده 
اســت. علاوه بر نســخه فیزیکی، نســخه 
الکترونیکــی کتــاب را می توانید از طریق 
پلتفرم های طاقچه و فیدیبو هم خریداری 

کنید.

وقتی رفع فیلتر دیگر اولویت نیست
در حالی ســخنگوی دولت در آخریــن اظهار نظر خود 
درباره رفع فیلتر گفته خبرنگاران این موضوع را از شــورای 
عالــی فضای مجازی پیگیری کنند کــه حداقل در پنج ماه 
گذشته، پیگیری «فن زی» از روابط عمومی مرکز ملی فضای 
مجازی و دبیر این مرکز یعنی  محمدامین آقا میری، در مورد 
برنامه های مرکز برای رفع فیلتر، به هیچ نتیجه ای نرسیده 
است. نه تنها «فن زی» بلکه دیگر خبرنگاران تخصصی این 
حوزه نیز نتوانسته اند اعضا یا روابط عمومی شورا را مجاب 

به پاسخ گویی کنند.
حسین دلیریان  زمانی در سمت روابط عمومی این مرکز 
در ســال ۱۴۰۱ منصوب شــد که پیش از آن نامش در بین 
حاضران جریان تســخیر سفارت انگلیس سر زبان ها افتاده 
بــود. او در مدت ریاســتش بــر صندلــی روابط عمومی و 
سخنگویی شــورا، کمترین تعامل را با خبرنگاران رسانه ها 
داشــته و اجازه نداده هیچ اطلاعاتی از جزئیات جلســات 
شورا رســانه ای شود یا اخبار شــفافی درباره فعالیت های 
شــورا حتــی روی خروجی وب ســایت مرکــز ملی فضای 
مجازی قرار بگیرد. از سوی دیگر، دبیر شورای عالی فضای 
مجازی تنها جلوی دوربین صداوســیما قــرار می گیرد و از 
ســال ۱۴۰۱ که بر صندلی دبیری این شورا نشسته، تنها سه 
بار در حاشــیه برنامه های خبری حضور داشته و در پاسخ 
خبرنگاران درباره سیاست گذاری در حوزه فیلترینگ فقط به 

این جمله اکتفا کرده  که «در حال بررسی هستند».
از ســوی دیگــر، آقامیری جلــوی انتشــار مصوبه رفع 
محدودیت های اینترنتی را کــه در اوایل دی  ماه تصویب و 
براساس آن از واتس اپ و گوگل پلی رفع فیلتر شد  نیز گرفته 
اســت. در حالی که این مصوبه روی زندگی شــهروندان و 
کســب وکارها تأثیر گــذار اســت، محمدامیــن آقامیری در 
گفت وگو با صداوســیما اعلام کرده که این مصوبه «جنبه 
عمومی» ندارد و به شکل رسمی منتشر نخواهد شد. در این 
شرایط، مشخص نیست چرا سخنگوی دولت، خبرنگاران را 
برای دریافت پاســخ در مورد رفع فیلتر به ســمت شورای 

عالی فضای مجازی راهنمایی کرده است.
با این حــال حســین دلیریــان، بــه ســنت همیشــگی 
دســتگاه های اجرائــی، حاکمیتی و ســازمان ها، در آخرین 
هفته اســفند ســال ۱۴۰۳ در خبری کوتــاه و در گفت وگو 
با وب ســایت مرکز ملی فضای مجــازی، اولویت های این 
مرکــز در ســال ۱۴۰۴ را اعلام کرد. تحقق ســند راهبردی، 
سرعت گرفتن اجرای شــبکه ملی اطلاعات، ارتقای امنیت 
ســایبری کشــور، بهبود حریم خصوصی کاربران، افزایش 
تولید محتوای بومی و تســهیل شرایط برای کسب و کارهای 
اقتصــاد دیجیتــال از جملــه اولویت های اصلــی بود که 
دلیریان اعلام کرد در ســال جدید ایــن مرکز دنبال خواهد 
کــرد. در این فهرســت اولویت هــا، هیچ خبــری از برنامه 
برای رفــع فیلترینگ و برداشــتن محدودیت های اینترنتی 

وجود نداشت.
نه تنهــا مرکز ملی فضای مجــازی، بلکه در برنامه های 
وزارت ارتباطــات بــرای ســال ۱۴۰۴ نیــز هیــچ اولویتی 
بــرای برداشــتن محدودیت هــای اینترنتــی و رفــع فیلتر 

دیده نمی شود.
۱۷ فروردین در دیدار نوروزی  ستار هاشمی  با کارکنان و 
مدیران وزارت ارتباطات، او پرهیز از سیاست زدگی را اولویت 
این وزارتخانه معرفی کرد و در ادامه نیز دیگر اولویت های 
وزارت ارتباطــات را بهبود معیشــت کارکنــان، ارائه آمار 
شــفاف و اجــرای پروژه های ملــی مانند هوشمندســازی 
انرژی و خدمات دولت الکترونیک عنوان کرد. هاشــمی در 
این دیدار هیچ اشــاره ای به برنامه های خود برای برداشتن 

گام های رفع فیلتر در سال ۱۴۰۴ نکرد.

وقتی زور دولت قبل هم به شورا نرسید
اولین بار و در پاییز ســال ۱۴۰۳ که مســعود پزشــکیان 
تصمیم برای رفع فیلتر را به شــورای عالی فضای مجازی 
سپرد، بسیاری این تصمیم او را گل به خودی دانستند؛ چرا که 

برخی از اعضای این شورا بارها به صورت علنی و غیر علنی 
اعلام کرده بودند با رفع فیلتر مخالف هستند. همچنین در 
شرایطی مسعود پزشکیان این شورا را مسئول تصمیم گیری 
در این زمینه معرفی کرد که این شــورا با ابراهیم رئیســی، 
رئیس جمهور ســیزدهم که از نظر طیف فکری به یکدیگر 
هــم نزدیک بودند نیز به توافق برای رفع فیلتر نرســید. در 
همین مورد، علیرضا خامســیان، معاون اطلاع رسانی دفتر 
معــاون اول رئیس جمهــوری، در گفت وگو بــا خبرگزاری 
مهر اعلام کرده بود  «زور شــهید رئیسی برای رفع فیلتر به 
اعضای شورای عالی فضای مجازی نرسید». او در توضیح 
این موضوع گفته بود:  «شهید رئیسی در سال آخر عمرشان 
به دنبال آن بودند که حداقــل رفع فیلتر از پلتفرمی مانند 
گوگل پلی انجام شود، اما این موضوع به دلیل اینکه شهید 
رئیســی نتوانست اجماع ســازی در شــورای عالی فضای 
مجازی انجام دهد، به نتیجه نرســید؛  به عبارتی زور شهید 
رئیســی به شــورای عالی فضای مجازی نرســید». در این 
شــرایط، مشخص نیست چرا مسعود پزشــکیان برای رفع 
فیلتر اصرار به وفاق با افرادی دارد که بارها جلوی دوربین 

یا پشت پرده، مخالفت خود را با رفع فیلتر اعلام کرده اند.

شورای عالی فضای مجازی مانع اصلی رفع فیلتر
پاییز ســال گذشته،  «شــرق» در گزارشــی اختصاصی، 
فهرســتی از مخالفــان و موافقان طرح رفــع فیلتر وزارت 
ارتباطــات را منتشــر کــرد. در این فهرســت نــام افرادی 
مانند رضا تقی پور، رســول جلیلی، محمدحســن انتظاری، 
ســعیدرضا عاملی و ... دیده می شــد. در این فهرســت نام 
محمدامین آقامیری، دبیر شــورا و رئیس مرکز ملی فضای 
مجازی نیز وجود داشــت. هرچند دو ماه بعد از انتشار این 
گــزارش، محمدامین آقامیری در یکی از معدود زمان هایی 
که در حاشــیه برنامه ای مقابل خبرنگاران قرار می گرفت، 
اطلاعــات این گزارش را رد کرد. با این حال رســول جلیلی، 
رضا تقی پور و محمدحســن انتظاری بعد از برداشته شدن 
گام اول رفــع فیلتر و آزادی دسترســی کاربــران ایرانی به 
واتــس اپ و گوگل پلی، در برنامه های خبری تلویزیون ملی 
به صورت رسمی اعلام کردند که مخالف صد درصدی رفع 
فیلتــر از این دو پلتفــرم بوده اند. به باور آنها در شــرایطی 
می تــوان اجازه فعالیت پلتفرم های فیلتر شــده در ایران را 
داد که آنها از قوانین کشور پیروی کنند و دفتر یا نمایندگان 
فعالی در کشــور داشته باشند؛ خواســته ای که با توجه به 

تحریم های بین المللی علیه ایران، قابلیت اجرائی ندارد.
بســیاری از فعالان و کارشناســان معتقدنــد بزرگ ترین 
مانع به نتیجه رســیدن وعده مســعود پزشکیان برای رفع 
فیلتر، اعضای این شــورا هســتند.  محمد مهاجری ، فعال 
رســانه ای اصولگرا، در یکی از پســت های کانال تلگرامی 
خود سپردن تصمیم گیری درباره رفع فیلتر به شورای عالی 
فضای مجازی را یک اشــتباه خوانده بــود. او در این زمینه 
نوشته بود: «از ابتدا نیازی به ارجاع موضوع رفع فیلترینگ 
به شــورای عالی فضای مجازی نبود؛ چراکه مردم به دکتر 
پزشــکیان رأی دادند تا طبق وعده ایشان، محدودیت های 
فضای مجازی برداشــته شــود. چه مصوبه رفع فیلترینگ 
محرمانــه باشــد و چه علنــی، دبیر شــورای عالی فضای 
مجازی در موضوع رفع فیلترینگ  یا خود را  یا مردم را ســر 

کار گذاشته است».
همچنیــن  احمــد معتمــدی ، وزیــر اســبق ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات در دولــت محمــد خاتمــی، در این 
زمینه و در گفت وگو با ســیتنا اعلام کرده بود: «ســران قوا 
معتقدند که فیلترینگ باید حداقل برای برخی از ســایت ها 
برداشته شــود، اما زور آنها به اعضای شورای عالی فضای 

مجازی نمی رسد».

از دستور مستقیم تا تغییر در اعضای شورا
بســیاری پیش  نرفتــن طرح دولــت برای رفــع فیلتر از 
پلتفرم ها را به ترکیب اعضای شورای عالی فضای مجازی و 
در رأس آن دبیر این شورا ارتباط می دهند. پیش از تصویب 

مصوبه شــورا برای رفع فیلترینگ، برخی کارشناســان در 
گفت وگو با «شرق» این هشدار را مطرح  کردند که مسعود 
پزشــکیان نباید برداشته شــدن گام به گام رفع فیلتر را قبول 
کند؛  چرا که به باور آنها هیچ تضمینی وجود ندارد با اجرای 
مرحلــه اول رفــع فیلترینگ، مرحلــه دوم آن هم به اجرا 
گذاشته شود. پیشــی بینی ای که به نظر می آید به حقیقت 

پیوسته است.
تاکنون گروهی از کارشناســان و مدیــران تصمیم گیر در 
فضای مجازی اعلام کرده اند  اگــر دولت می خواهد وعده 
رفع فیلترش به نتیجه برسد، از قدرت و پشتوانه اجتماعی 
خود در این زمینه اســتفاده کند و مســتقل دستور به رفع 
فیلتــر دهد. هرچند  برخی قدرت داشــتن رئیس جمهور در 
ایــن زمینه را زیر ســؤال می برند، اما ســخنگوی دولت در 
آذر ۱۴۰۳ و در حاشــیه جلســه هیئت دولت گفته بود که 
مسعود پزشــکیان برای رفع فیلتر به شکل مستقل قدرت 
تمــام دارد. او در این مورد گفته بود: «رئیس جمهور اختیار 
رفــع فیلترینگ را دارد، اما می خواهیم وفاق کنیم نه اینکه 

دستور بدهیم».
همچنین این گروه پیشنهاد می دهند اگر دولت همچنان 
به دنبال جلب رضایت اعضای شورای عالی فضای مجازی 
در زمینه رفع فیلتر است، قدم های لازم برای تغییر اعضای 
حقیقی شــورا و در رأس آن دبیر شــورا را بــردارد. برخی 
شــنیده های «فــن زی» در پایان ســال ۱۴۰۳ حکایت از این 
داشــت که با در نظر گرفتن به بن بست رسیدن طرح وفاق 
پزشکیان در شــورای عالی فضای مجازی برای رفع فیلتر، 
تلاش هــا برای راضی کردن رئیس جمهــور به فراهم کردن 
شــرایط تغییرات در ترکیب شورای عالی فضای مجازی که 

بیش از یک دهه بدون تغییر مانده، آغاز شده است.
آنچه مشــخص اســت این موضوع اســت کــه مردم 
هــر روز ناامید تر از گذشــته نســبت به وعده هــای آقای 
رئیس جمهور می شــوند. در نظرســنجی ای که بهمن ماه 
گذشــته مرکز پژوهش های مجلس منتشر کرد، مشخص 
شــده که تنها ۱۹ درصد کاربران از فیلتر شــکن اســتفاده 
نمی کنند و در مقابل حدود ۸۱ درصد کاربران با فیلترشکن 
بــه اینترنت متصل می شــوند. داده های به دســت آمده از 
این نظرســنجی نکات جالب دیگری هم دارد. برای مثال، 
پاســخ ۹۱۴ شرکت کننده   به ســؤال «در حال حاضر از چه 
نوع فیلترشکنی اســتفاده می کنید؟» به این شرح بوده که 
۴۹.۴ درصد از فیلترشــکن های رایگان اســتفاده می کنند، 
۳۰.۳ درصد از آنها فیلترشکن های پولی دارند و تنها ۱۸.۹ 
درصد از فیلترشکن استفاده نمی کنند. بخش جالب دیگر 
نتایج این نظرســنجی، آن است که نیمی از کاربران اساسا 
دیگر امیدی به کاهــش محدودیت های اینترنت در دولت 
مسعود پزشکیان ندارند. ۲۴.۸ درصد از شرکت کنندگان در 
این نظرســنجی، در پاسخ به این ســؤال که «به نظر شما 

دولت آقای پزشــکیان چقدر 
و  فیلترینــگ  می توانــد 
محدودیت هــای اجتماعــی 
را رفع کنــد؟» گزینه «اصلا» 
را انتخــاب کرده انــد و ۲۶.۷ 
در  احتمال «کم»  درصد هم 
این زمینه را انتخاب کرده اند. 
همچنیــن ۱۱.۲ درصــد هم 
توانایــی دولت چهاردهم در 
ایــن زمینه را «خیلــی زیاد» 
عنــوان کرده اند. با این نتایج، 
بــه نظر می رســد مســعود 
سریع تر  هرچه  باید  پزشکیان 
بــرای کاهــش ناامیــدی در 
بیــن مــردم، حداقــل وعده 
رفــع فیلتــر را کــه از دیگر 
وعده های او دســترس پذیرتر 
است، در سال ۱۴۰۴ به نتیجه 

ملموسی برساند.

چرا رئیس جمهور تحقق وعده رفع فیلتر را معطل توافق با شورای عالی فضای مجازی کرده است 

وفاق در بن بست شورای عالی

 خطوط مخابراتی و اینترنتی در تابستاناحتمال قطعی گسترده
عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه به دلیل وقوع خاموشی های 
مکرر و طولانی مدت برق در ســال گذشــته، باتری های مورد استفاده در 
دکل های مخابراتی سراســر کشور به شدت آسیب دیده اند، اعلام کرد  در صورت 
عدم تعویض این باتری ها تا قبل از فصل بهار، در تابستان با بروز هرگونه قطعی 
برق، احتمال قطعی گســترده خطــوط مخابراتی و اینترنتــی در نقاط مختلف 
کشور هم وجود خواهد داشت. سال گذشته و با شروع قطعی های گسترده برق، 
مشــکلات زیادی در شبکه مخابراتی و زیرســاخت ارتباطی کشور نیز به وجود 
آمــد. همان زمان با اختــلال و قطعی اینترنت در مناطق و شــهرهای مختلف 
کشــور، مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات در اطلاعیه ای اعلام کرد  اختلالات 
ایجادشــده در شبکه ارتباطی کشور، به علت قطعی برق سایت های اپراتورهای 
همراه و ناکارآمدی تجهیزات ذخیره کننده برق است. همچنین در آن زمان اعلام 
شــد ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی (رگولاتــوری)، برای رفع این 
مشــکل و ارتقای وضعیت باتری ها جلســات متعددی بــا اپراتورهای ارتباطی 
برگزار کرده و پیگیر حل مشــکلات پیش آمده در این باره هســتند. با این حال به 
نظر می رســد این مشکلات حل نشده است و احتمالا تابستان نیز در کنار قطعی 
آب و برق، اینترنت و خطوط مخابراتی کشــور دچار اختلال خواهد شــد. فرهاد 
شــهرکی، عضو کمیســیون انرژی مجلس، در گفت وگو با شــفقنا، با اشــاره به 
وضعیت دکل هــای مخابراتی به دلیل قطعی مکرر برق، گفت: «به دلیل وقوع 
خاموشــی های مکرر و طولانی مدت برق در طول سال گذشته، باتری های مورد 
استفاده در دکل های مخابراتی سراسر کشور به شدت آسیب دیده اند. این آسیب 
به دلیل عدم شــارژ کامل و کافی باتری ها در زمان های طولانی قطع برق ایجاد 
شده اســت. همچنین  کیفیت پایین باتری های مورد اســتفاده نیز این مشکل را 
تشــدید می کند. در صــورت عدم تعویض این باتری ها تا قبــل از فصل بهار، در 
تابستان با بروز هرگونه قطعی برق، احتمال قطعی گسترده خطوط مخابراتی و 
اینترنتی در نقاط مختلف کشور وجود خواهد داشت». او ادامه داد: «شرکت های 
تولیدکننده  باتری در کشور، به لحاظ فناوری و کیفیت تولید، برای شرایط خاص 
مانند خاموشی های طولانی مدت، آمادگی کافی ندارند. علاوه بر این، آب و هوای 
گرم کشور نیز راندمان باتری ها را کاهش می دهد. از طرفی، باتری های پیشرفته 
مورد نیاز نیز در داخل کشــور تولید نمی شــود، بنابراین  در کنــار ناترازی انرژی، 

احتمال قطعی گسترده  خطوط تلفن همراه نیز وجود دارد».

کرده ایمکمتر از ۵۰ میلیون دلار در هوش مصنوعی سرمایه گذاری وزیر ارتباطات:
در ابتــدای هفته، وزیر ارتباطات در آییــن امضای تفاهم نامه «حکمرانی 
هوشــمند و اقتصاد با محوریت هوش مصنوعی» اعلام کرد در حالی که 
کشورهای همســایه میلیاردها دلار در هوش مصنوعی سرمایه گذاری کرده اند، 
ایران کمتر از ۵۰ میلیون دلار در این بخش ســرمایه گذاری کرده اســت. ســتار 
هاشمی با اشاره به اینکه وضعیت ایران در هوش مصنوعی خوب نیست، گفت: 
«در شــاخص جهانی هوش مصنوعی، وضعیت کشــور ما در منطقه مطلوب 
نیست. کشور ما در حالی در رتبه ۶۰ قرار گرفته که کشورهایی مانند عربستان و 
امارات وضعیت بهتری از کشــور ما دارند». به باور هاشــمی، این وضعیت در 
نتیجــه ســرمایه گذاری پایین در ایــن حوزه اســت: «میزان ســرمایه گذاری در 
کشــورهای عربســتان و امارات در زیرســاخت های اقتصــاد دیجیتال و هوش 
مصنوعی با فاصله از ما بیشــتر اســت. در عربســتان ســرمایه گذاری در حوزه 
هوشمندسازی و هوش مصنوعی حدود ۲۰ میلیارد و در امارات ۱.۴ میلیارد دلار 
برآورد می شــود، در حالی  که در کشــور ما کمتر از ۵۰ میلیون دلار در این حوزه 
سرمایه گذاری انجام شــده است». در بخش دیگری از این برنامه ستار هاشمی 
اعلام کرد که ارتباطات به طور مســتقیم متأثر از ناترازی انرژی اســت. او در این 
مورد گفت: «وقتی برق ما قطع می شود، ارائه سرویس به مردم نیز دچار مشکل 
می شــود. ما ورود جدی به ایــن موضوع کردیم و از بعــد اقتصادی هم توجه 
ویژه ای به حل مشــکل ناترازی انرژی به کمک فناوری های نوین داریم». ســتار 
هاشــمی همچنین با اعلام اینکه باید ســهم اقتصاد دیجیتال در حوزه انرژی را 
افزایــش دهیم، اعلام کرد: «در بحث اقتصاد دیجیتال عمده ورودی که در دهه 
۹۰ شاهدیم در حوزه خدمات است و در حال حاضر میزان ورودی در این بخش 
به سقف خود رسیده است. اگر بخواهیم سهم اقتصاد دیجیتال را دو برابر کنیم 
از طریق ورود به حوزه خدمات موفق نمی شویم و باید به بخش های دیگر مانند 

انرژی ورود کنیم». 

 به یک میلیارد دلار نزدیک شدسبد ارزهای دیجیتال خانواده ترامپ
ایســنا: دونالد ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا و خانواده اش به ســرعت 
حضور خود را در سراســر دنیای ارزهای دیجیتال، از توکن های غیرقابل 
تعویض (NFT) و کلکســیون های دیجیتال گرفته تا پروژه های مالی غیرمتمرکز 
(DeFi)، اســتیبل کوین، اســتخراج بیت کویــن و همچنین میم کویــن ترامپ، 
گســترش داده اند. طبق گزارش بلومبرگ، ارزش ترکیبی این طرح های مرتبط با 
رمزارزهــا حتی پس از لحاظ نوســانات اخیر بازار ناشــی از تشــدید تنش های 
تجاری، به یک میلیارد دلار نزدیک می شود. این تخمین ها بر اساس داده های در 
دســترس عموم و منعکس کننده ردپای مالی رو به رشــد ســرمایه گذاری های 
بلاک چیــن وابســته به ترامــپ اســت. در حالی کــه ترامپ در حــال حاضر 
ثروتمندترین فردی است که ریاســت جمهوری آمریکا را بر عهده داشته است، 
عمدتا به دلیل املاک و مســتغلاتش، تعامل او با ارزهای دیجیتال در سال های 
اخیر شــتاب بیشتری گرفته اســت. پس از انتخاب ترامپ در سال ۲۰۱۶، منافع 
تجاری ترامپ توســط پسرانش و مشــاور مالی قدیمی او، آلن وایسلبرگ، اداره 
می شــد. اریک ترامپ به  طور رســمی اعلام کرده اســت هیچ تعارضی در باره 
مشــارکت رو به رشد خانواده در دارایی های دیجیتال وجود ندارد. پایگاه خبری 
اینوست گزارش کرد  ترامپ که زمانی نسبت به این نوع دارایی بدبین بود، از آن 
زمان  دارایی های دیجیتال را به  عنوان بخشــی از دستور کار سیاسی و اقتصادی 
خود پذیرفته اســت. مدیران و ســرمایه گذاران رمزارزها، به مشــارکت کنندگان 
مهمی در کمپین انتخاباتی او تبدیل شدند و ترامپ در دوره دوم ریاست جمهوری 
خود، دستورات اجرائی را امضا کرد که از قول او برای قراردادن آمریکا به  عنوان 
مرکــز جهانی نوآوری دیجیتال حمایت می کند. تیــم ترامپ به تبلیغ میم کوین 
شخصی او در شبکه اجتماعی «تروث سوشال» (Truth Social) ادامه می دهد 
کــه منافع سیاســی و مالی تعامل او با ارزهای دیجیتــال را بارز می کند. در ماه 
ژانویه، توکن رمزنگاری تازه عرضه شده ترامپ در یک روز، به بیش از ۱۰ میلیارد 
دلار ارزش بــازار رســید. با توجه به مقررات و پذیرش نهادی، به نظر می رســد 
جاه طلبی هــای ارز دیجیتال خانواده ترامپ به پایان نرســیده اســت. مجموع 
ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۲.۶۹ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نســبت به روز قبل، ۱.۸۸ درصد بیشتر شده است. در حال 
حاضــر، ۶۲.۵۷ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در اختیار بیت کوین اســت که 

۰.۱۹ درصد کاهش روزانه نشان می دهد.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشــته، به ۷۷.۶۴ میلیارد 
دلار رســید که ۱۰.۸۵ درصد کاهش داشته است. ارزش حجم کل در امور مالی 
غیرمتمرکز، در حال حاضر ۶.۸۸ میلیارد دلار است که ۸.۸۶ درصد از کل حجم 
بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته بوده و حجم تمام سکه های پایدار، 
اکنــون ۷۰.۹۲ میلیارد دلار اســت که ۹۱.۳۵ درصد از کل حجــم بازار ارزهای 

دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته را تشکیل می دهد.

خبر

در حالی که همه منتظر بودند در روزهای پایان ســال، گام 
دوم رفع فیلتر برداشته شــود و دو پلتفرم یوتیوب و تلگرام 
از لیســت ســیاه خارج شــوند، وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات در گفت وگوی اختصاصی بــا «فن زی» (ضمیمه 
اکوسیستم فناوری و اســتارتاپی روزنامه شرق) آب پاکی را 
روی دستان کاربران منتظر ریخت و اعلام کرد که نمی توان 
زمان مشــخصی برای رفــع فیلتر از پلتفرم ها و برداشــتن 
گام های بعدی رفع فیلتر اعلام کرد.  در همین زمینه، فاطمه 

مهاجرانی، ســخنگوی دولت، در حالی کــه یک ماه مانده به پایان ســال از 
احتمال رفع فیلتر از تلگرام و یوتیوب تا قبل از شــروع نوروز  ۱۴۰۴ خبر داده 
بود، در اظهار نظری متناقــض در آخرین روز برگزاری جلســه هیئت دولت 
در اســفند ۱۴۰۳ گفت که در این زمینه «ابراز امیــدواری کرده و قولی نداده 
اســت». همچنین او توپ را به زمین شــورای عالی فضای مجازی انداخت و 
به خبرنگاران گفت زمان اجرای گام بعدی رفع فیلتر را از اعضای این شــورا 

جویا شــوند. پاس دادن خبرنگاران به شورای عالی فضای 
مجازی هم از آن کارهای عجیب خانم ســخنگو بود؛ چرا که 
رئیس شورا، رئیس جمهور است و هفت نفر از ۱۶ نفر اعضای 
حقوقی شــورای عالی فضای مجازی را نیــز وزیران کابینه 
دولت مسعود پزشکیان تشکیل می دهند. با این شرایط، این 
ســؤال پیش می آید که چرا دولت به شکل شفاف نمی گوید 
کدام اعضای شورای عالی فضای مجازی مخالف رفع فیلتر 
هســتند؟ چرا مسعود پزشــکیان با وجود وعده چندباره به 
مردم درباره رفع فیلترینگ و بهبود کیفیت اینترنت، برداشتن محدودیت ها در 
این زمینه را معطل رسیدن توافق با اعضای شورای عالی فضای مجازی کرده 
است؟ با توجه به اشــاره نکردن وزارت ارتباطات و دبیر شورای عالی فضای 
مجازی به پیگیــری رفع فیلتر در برنامه های ســال ۱۴۰۴، آیا وعده رفع فیلتر 
از پلتفرم ها به عنوان یکی از وعده های اصلی مســعود پزشکیان در کارزارهای 

انتخابات ریاست جمهوری، به فراموشی سپرده شده است؟

سونیتا سراب پور

بزرگ تریــن مانــع به 
وعده  رســیدن  نتیجه 
مسعود پزشکیان برای 
رفع فیلتر، اعضای این 
بسیاری  هستند.  شورا 
دولت  اگــر  معتقدند 
دنبال  بــه  همچنــان 
اعضای  رضایت  جلب 
فضای  عالی  شــورای 
مجــازی در زمینه رفع 
قدم های  است،  فیلتر 
تغییــر  بــرای  لازم 
اعضای حقیقی شورا و 
شورا  دبیر  آن  رأس  در 

را بردارد.
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